


Na úvodní straně: Dekorace vyrobené na společenské akci „Indiánské léto“, kterou pořádali Šikulky. 
Akce Šikulek se konají již tradičně v obecní restauraci u Karpíšků a pokaždé se na nich objeví nějaká ta 

novinka nejen pro dětské tvoření. Již se těšíme se na další „dílničky“, tentokrát adventní a vánoční. 





     Příroda kolem nás se pomalu a jistě začíná chystat na zimu. Obléká se do pes-
trých zářivých barev a na prstech už počítáme poslední dny babího léta. 
     Na polích i na zahrádkách je plno práce, která musí být dokončena do příchodu 
prvních opravdových podzimních plískanic, jenž na sebe nenechají dlouho čekat. 
     A tak nebuďme smutní, že nám léto opět končí. Říká se, že na každém konci je 
krásné to, že něco nového začíná… 
                                                                            
                          Pohodový a barevný podzim všem přeje                                                 
 
                                                                               

                                  Podzim 

        Jen malíř PODZIM 

        dokáže vyčarovat 

        na své paletě 

        tisíce barev 

        a obléci do nich kraj 

        kde chodím 

        Slunce jim propůjčí 

        hedvábný lesk 

        a oslnivou krásu 

        Zároveň vetká stesk 

        nad plynutím času 

        do každého z nás 

        (Svatava Šlajchrtová) 



     Letošní léto bylo oproti minulým letům chladnější a početnější na dešťové srážky a 
přeháňky. Po šesti letech nás opět postihl přívalový déšť, kdy přetékaly rybníky, byly 
zaplaveny sklepy, silnice a na mnohých místech hrozilo reálné nebezpečí zatopení obyt-
ných místností. Díky rychlému zásahu sboru dobrovolných hasičů se podařilo elimino-
vat téměř veškeré materiální škody.  Tato nepříjemná skutečnost měla paradoxně i jednu 
pozitivní stránku. A tou je, že se v podobných situacích ještě najde spousta spoluobčanů, 
kteří jsou ostatním ochotni pomoci v nouzi. Všem zasahujícím členům sboru dobrovol-
ných hasičů a všech dobrovolníkům patří velké uznání a poděkování.     
     V minulém vydání Poutníka jsme se zmínili o rekonstrukci vodovodu v Řeženčicích. 
Tato akce byla i přes některé problémy, které se týkaly hlavně nedostatku materiálu ne-
bo bezohlednosti řidičů řádně a v termínu dokončena.    
     V průběhu prázdnin se nám podařilo mimo jiné opravit komíny na budově č. p. 1, č. 
p. 160 a na budově obecní restaurace. Stavební práce probíhaly i na rekonstrukci bytu 
v budově č. p. 1.   
     Na začátku nového školního roku byla zahrada mateřské školy vybavena novými 
herními prvky. Tato investice byla plánovaná na prázdniny, ale opět díky již několikráte 
zmiňovanému problému s nedostatkem materiálu byl termín posunut na září. Snad se 
počasí umoudří a děti si těchto nových herních prvků dosyta užijí.  Příští rok bychom 
rádi opět zahradu školky vylepšili o další herní prvky.  Nejedná se o jedinou investici, 
kterou poskytuje městys mateřské školce a základní škole. Velice si vážíme rodičů, kteří 
si pro vzdělávání svých dětí vybrali naší mateřskou a základní školu a proto i letos, stej-
ně jako každým rokem městys dětem finančně přispěje na nákup pomůcek, případně po-
řádání divadelních představení nebo výletů.   
     V současné době je těsně před dokončením celková rekonstrukce střechy u přístavby 
základní školy. Tuto rekonstrukci zajišťuje pan Pavel Novák. S touto akcí jsou spojena i 
některá opatření a omezení týkající okolí školy.  Další celková rekonstrukce střechy nás 
na začátku měsíce října čeká na bývalé škole v Sázavě. Tuto rekonstrukci bude zajišťo-
vat firma Střechy Lamar s. r. o. 
     V prvním letošním vydání Poutníka jsme se zmínili o největší plánované akci letoš-
ního roku a tou je  celková rekonstrukce ulice v Novém Rychnově. Od druhé poloviny 
měsíce srpna jsme začali řešit nezbytné logistické zajištění celé akce - parkování vozi-
del, parkování stavební techniky, uložení materiálu, zajištění svozu popelnic, zajištění 
případného příjezdu IZS, atd. Díky vstřícnosti občanů se nám vše podařilo vyřešit. Bě-
hem prvního zářijového týdne se začal navážet stavební materiál a začalo se s výkopo-
vými pracemi.  Vzhledem k tomu, že jsme nevěděli v jakém stavu a kudy přesně vede 
voda a kanalizace, bylo operativně rozhodnuto, že nejdříve nainstalujeme hlavní uzávě-
ry vody na oba konce ulice, aby v případě poruchy na vodovodní síti nemusela být od 
vody odstavena polovina městyse. S tímto byla i plánovaná odstávka vody. Bohužel, při 
přípravě došlo k havárii na vodovodním řádu a  okamžitému uzavření vody. Po opravě a 
následném natlakování hlavního řádu došlo k další havárii o dva metry dál. V současné 
době je ulice zajištěna dvěma novými hlavními uzávěry vody a v případě poruchy bude 
odstavena pouze rekonstruovaná ulice. Za komplikace, které jsme vám odstávkou vody 
způsobili, se omlouváme. Prakticky ihned po prvním zásahu do země se objevily 



„poklady“, po kterých jezdíme nebo chodíme. Slepé a nefunkční přípojky kanalizace, na 
vodovodní přípojku napojeno několik nemovitostí, zabetonované vodovodní přípojky, 
které je nutné vysekat, atd. To vše komplikuje a zdržuje práci. 
     Přibližně v polovině měsíce října začneme budovat bezbariérový přístup do ordinace 
praktického lékaře. Bourací práce budou probíhat mimo ordinační hodiny, abychom co 
nejméně narušili provoz a občanům neztěžovali návštěvu lékaře. V současné době se 
pracuje na studii revitalizace centra městyse. Tato studie počítá i s rekonstrukcí chodní-
ků. Studie je potřebná pro případné čerpání dotace. 
     Vážení spoluobčané, podzim je za dveřmi a s ním spojeny chřipky a  nachlazení. 
Den se neustále krátí, přibývá mlh a ponurého počasí, které ovlivňuje nás všechny úna-
vou a negativními náladami. Ale i barevný a slunný podzim má své kouzlo. Přejeme 
vám krásný slunný podzim bez nemocí a negativních nálad.  
      

Pavel Martínek 
 

 
ČSSZ varuje před podvodnými dopisy společnosti Pojar a.s.  
 
Vážení klienti,  
dovolujeme si vás upozornit na nekalé praktiky společnosti Pojar a.s. (někdy uvá-
děná jako „nezisková organizace“), která nabízí „analýzu a přepočet starobního 
důchodu“ a klamavě uvádí, že spolupracuje s Českou správou sociálního zabezpe-
čení a je jí pověřena k oslovení vybrané skupiny klientů. Česká správa sociálního 
zabezpečení se od těchto tvrzení zcela distancuje. Jedná se o  podvodné chování 
uvedené společnosti a ČSSZ v žádném případě nedoporučuje reagovat na tuto či 
obdobné nabídky. Česká správa sociálního zabezpečení k  výkonu své agendy ni-
kdy nevyužívá služeb třetích stran a s klienty komunikuje výhradně napřímo. 



Vážení a milí spoluobčané, 
po čase se opět zastavujeme a čteme řádky z událostí naší obce a kraje, kde žijeme. Čas plyne a 
školní rok se nadějně rozběhl. Zkusme zavzpomínat na čas prázdnin, kdy jsme byli s rodinou, či 
známými na dovolené, výletě a bylo nám spolu dobře. Čas k zastavení a odpočinku je pro kaž-
dého nezbytně potřebný. V dnešní době je mnohdy náročné a těžké zůstat chvíli stát a „nic ne-
dělat.“ 
Časem kdy můžeme být pohromadě je pouť. Přijede naše rodina, známí, se kterými se vidíme 
jednou za rok. O letošní pouti k nám zavítal náš pastýř, Mons. Vlastimil Kročil, biskup českobu-
dějovický z Českých Budějovic. Udělal si na nás čas ve svém náročném a plném diáři. Byla to 
jeho první oficiální návštěva Nového Rychnova od jeho ustanovení do biskupského úřadu, 13. 
června 2015, do té doby o nás pouze slyšel. Jeho návštěva byla pro nás obohacením a povzbuze-
ním do dalších dnů, a dovolím si říci, i let. Setkal se nejen s věřícími a poutníky, ale i s vedením 
našeho městyse, které tato významná návštěva potěšila nejen po osobní stránce, ale hlavně spo-
lečenské, máme být lidmi naděje a žít v rodině s rodinou, která je základem společnosti. 
V polovině září jsme také oslavili 1100 let od mučednické smrti první české křesťanky a mu-
čednice, svatou Ludmilu. Od věrozvěstů svatých Cyrila a Metoděje přijala spolu s manželem 
křest a víru v Boha. Nejenže ji žila v sobě, ale předávala ji věrně dál. Ten, který měl svoji babič-
ku rád, pokračoval v jejím odkazu, svatý Václav. Veliké osobnosti našeho národa, na které se po 
mnoho století v dobrém vzpomíná. Oba naplnili svůj život, nežili uzavřeni sami v sobě za beto-
novým plotem , ale vycházeli mezi lidi, bohaté i chudé. Starali se o potřeby všech. Věděli, že 
dobro, které konají ve jménu Boha není všemi přijímáno, ale věrně šli za učením vyvěrajícím z 
knihy knih. Často slýcháme, že máme pokračovat v odkazu těchto dvou osobností, a ptám se i 
sám sebe, děláme to? Žijeme z pravdy a v pravdě, usilujeme o dobro pro své blízké, i pro ty, s 
nimiž zde žijeme? Každoroční průvod obcí v den svatého Martina nám může připomenout, že 
dělit se s druhými je samozřejmostí, jako to bylo u vojáka a později biskupa, svatého Martina. 
Blíží se také pomalu, ale jistě i den našich zemřelých, 2. listopad. V tento den vzpomínáme na 
naše blízké a známé, kteří vstoupili do našich životů a vydali se na cestu do věčného domova. 
Přejme jim všem věčný spánek a těšme se nadějí, že se jednou s nimi shledáme, až sami na tu 
pouť vyjdeme. Kéž hlas našich zvonů zmírňuje náš stesk a bolest z odloučení a dodává nám na-
ději, že opravdu Ten, kdo nás zavolal na tento svět, vládne nade vším a o všem ví a je s námi 
každý den. 
Váš farář 

P. Petr Vavřinec Konopík 

 
 
 

 



 

Náš patron, světec. Co si pod tím představit? Patronem či světcem byl většinou obyčejný 
člověk. Jen díky svým výjimečným činům se stal vzorem a ideálem, kterého je hodno ná-
sledovat. Je to pomocník a ochránce v oblasti, se kterou měl co do činění ve svém životě. 
Sv. Václav je jedním z našich zemských patronů. Zemský patron je vlastně jakýsi ochrán-
ce země. Patronů je více a každý dbá na to, aby se jejich zemi dařilo co nejlépe. 
 
Kdo to byl sv. Václav? Obyčejný člověk, i když ne zase tak obyčejný. Sv. Václav byl čes-
ký kníže, čtvrtý historicky doložený z rodu Přemyslovců. Je prvním svatořečeným české-
ho původu, hlavním patronem Čech a Moravy a symbolem české státnosti. Svatořečen 
byl patrně v 10 století. Jako všichni Přemyslovci byl i Václav vysoký a štíhlý člověk. 
Z jeho pozůstatků dokázali vědci dokonce vyčíst, že měl krevní skupinu B a světlé vlasy. 
 
Narodil se patrně v roce 907 jako nejstarší syn knížete Vratislava a kněžny Drahomíry. 
Měl šest sourozenců. Dva bratry – Boleslava a Spytihněva. Sestry byly čtyři, avšak jmé-
nem známe jen jednu-Přibyslavu. Po smrti otce se o Václavovu výchovu starala babička 
Ludmila. Václav se však z její péče těšil jen necelý rok.  Ludmila byla dvěma členy dru-
žiny své snachy kněžny Drahomíry zavražděna v Tetíně. 
 
Na knížecí stolec nastoupil mezi lety 922-925 a patřil k neobyčejně vzdělaným panovní-
kům. Zároveň však byl dostatečně tvrdý a rozhodný, jak dokládají jeho první samostatné 
kroky. Aby uklidnil spory v knížectví, poslal svou matku Drahomíru z Prahy na Budeč. 
Velká Václavova přednost byla jeho obratná diplomacie. Když kolem roku 929 oblehli 
Prahu němečtí nepřátelé, vyjednal Václav mír formou „tributu pacis“ (daň za mír a 
ochranu) za cenu 500 hřiven stříbra a 120 volů ročně. Získal tak jistotu ochrany silnější-
ho souseda.  
 
Kníže Václav byl velice zbožný. Ještě jako chlapec se učil latinskému písmu a díky vlivu 
babičky Ludmily z něho vyrostl člověk hluboce oddaný křesťanské víře. Připisuje se mu 
starost o chudé, nemocné, sirotky, otroky a vězně. Pěstoval a sklízel obilí určené k pečení 
hostií. Věnoval se i výuce dětí a velmi mu záleželo na poddaných. Dlouho usiloval i o 
zřízení biskupství v Praze. Dostavěl kostel sv. Jiří, jehož stavbu zahájil jeho otec v areálu 
dnešního Pražského hradu. Postavil i rotundu (dnes chrám sv. Víta), kde byl později po-
hřben. 
 
Jak už to bývá, dobré skutky se nesetkávají vždy s pochopením všech. Václavova činnost 
se nelíbila řadě velmožů, ale především jeho vlastní rodině. Jeho vlastní bratr Boleslav 
toužil sám po vládě a moci, a proto čekal na vhodnou příležitost Václava odstranit. Vhod-
ná chvíle nastala při svátku sv. Kosmy a Damiána, kdy se kníže Václav vypravil ke své-
mu bratru do Staré Boleslavi. Ráno, když se vypravil na bohoslužbu, jej přepadli a zabili 
vrazi. Podle staroslověnské legendy to byli Tuža, Hněvsa, Česťa a Tyra/Tira. Nejprve 
Václava udeřil mečem jeho bratr Boleslav a poté se na něj vrhli ostatní. Stalo se tak 28. 
září kolem roku 935. 

 
 
 

 



Postupem času začali lidé uctívat zavražděného knížete jako mučedníka a dosáhli jeho 
svatořečení. Pravděpodobně už v 10. století. V dalších stoletích přerostla osoba sv. Vác-
lava v symbol české státnosti, v patrona České země a jejího věčného a ideálního panov-
níka. 
 
Kde se můžeme v současné době setkat s jeho odkazem? Kromě mnoha jemu zasvěce-
ných kostelů, kapliček a poutních míst, názvů a jmen, existují i spousty dalších. Jsou to 
například: 
 
Královská koruna 
Král Karel IV dal roku 1346 zhotovit novou královskou korunu a ustanovil, že musí spo-
čívat na lebce sv. Václava. Mohla být snímána jen na korunovaci českých králů, ale hned 
ten den ještě na lebku vrácena. Na žádost Karla IV. vydal papež Klement VI. listinu na 
ochranu svatováclavské koruny. Kdo se jí pokusil zcizit byl vyloučen z církve. Podle no-
vodobé pověsti každý člověk, který není oprávněn korunu nosit, ale nasadí si ji na hlavu, 
do roka zemře.  
 
Socha sv. Václava na Václavském náměstí 
Nejznámější sochou je socha sv. Václava na koni, kterou obklopují další sochy zemských 
patronů a to: sv. Ludmila, sv. Vojtěch, sv. Prokop, sv. Anežka česká. Socha stojí na Vác-
lavském náměstí v Praze. Jejím autorem je sochař Josef Václav Myslbek. Socha byla od-
halena roku 1913. Předlohou pro sochu koně byl skutečný kůň. Jmenoval se Ardo. Celé 
sousoší měří na délku 7,2, metru a samotná socha sv. Václava váží asi 5,5 tuny. Socha je 
odlita z bronzu. Celý pomník je prohlášen kulturní památkou. 
 
Sv. Václav na platidlech 
Už v polovině 11. století nechal kníže Jaromír vyrazit na mince Václavovo jméno. Za 
první republiky byla jeho postava na zlatých dukátech, tehdy i dnes velmi vzácných. 
V době protektorátu Čechy a Morava, během druhé světové války, existovala i bankovka 
s vyobrazením sv. Václava, dokonce v pětitisícové hodnotě. Dnes nalezneme sv. Václava 
na koni spolu s nápisem “svatý Václave, nedej zahynouti nám i budoucím“ na rubové 
straně dvacetikorunové mince. 
 
Patron 
Sv. Václav je patronem vinařů a sládků. Patronem Karlovy univerzity, patronem církve, 
hlavním patronem Čech a věčným vládcem naší země. Sv. Václav je jediným českým 
světcem, jehož svátek je součástí celosvětového kalendáře římskokatolické církve. 
 
 

Pavlína Malátová 



Každý z nás dostane ihned při svém narození jméno, které mu vyberou jeho rodiče. A 
mnoho rodičů se dostane do situace, kdy je jim položena zdánlivě nevinná otázka: 
„Mami a tati, proč se vlastně jmenuju Martin?“. To je ten lepší případ. Horší je, když se 
vás potomek ani neptá a jen stroze konstatuje pro něj absolutně zřejmý fakt: „Proč zrov-
na já se musím jmenovat Martin.“ Drtivá většina rodičů mi dá jistě za pravdu, že výběr 
jména pro jejich potomka nebyla tak jednoduchá záležitost. Zvlášť když každý má jinou 
představu o tom, jaké jméno bude to nejvhodnější. Mohu potvrdit, že když jsme si 
s manželkou vybírali jména pro naše syny, nebyla to otázka jednoho večera u kávy. Navíc 
vybrané jméno musí být způsobilé k zápisu do matriky, aby bylo možné ho používat 
v běžném životě. A jak my matrikáři ze své praxe víme, ne vždy lze jméno zapsat tak, jak 
ho chtějí rodiče. Pojďme si tedy něco o jménech povědět.  
 

     Nejdřív základní pravidla. Zápis jména je upraven zákonem o matrikách, jménu a pří-
jmení. Nejdůležitější pro zápis jména je, že toto jméno musí již existovat. Dnes si tedy 
nemůžeme nové jméno jen tak vymyslet, musel už ho někdo v minulosti používat. Může-
me však vybírat z tolika jmen, že s vymýšlením zcela nového jména bychom se docela 
nadřeli. Jméno musí být také ve správné pravopisné podobě (Alexandr, nikoli Aleksandr 
nebo Vlastimil, nikoli Vlastimyl). Není možné mít také jméno zkomolené, zdrobnělé, 
zkrácené či domácké. Toto omezení však neplatí tak striktně, například lze mít jméno Bě-
ta, Saša, Dáša, Danuše nebo Alex. Těmto jménům říkáme „osamostatnělá domácká podo-
ba“. Používání těchto domáckých podob se neustále vyvíjí. Před pár lety by například ne-
bylo možné mít v rodném listě jméno Kuba (domácká podoba jména Jakub), ale dnes se 
to již vžilo jako jméno oficiální. Také není možné zapsat mužské jméno ženě a ženské 
jméno muži. Výhodou v tomto případě jsou jména neutrální „obourodá“ (René, Nikola 
nebo již zmíněné Saša či Alex). Obourodá jména většinou mají cizí původ. A samozřejmě 
nelze zapsat stejné jméno vlastnímu sourozenci. 
     Když už tato zákonná pravidla překonáme, což se v drtivé většině podaří, pokud ne-
chceme pro své dítě jméno vysloveně exotické či přímo extravagantní, pak budeme při 
výběru jména hodnotit mnoho dalších věcí. Pro někoho je důležité, jak bude jméno znít 
spolu s příjmením. Někteří z nás mají výběr jména komplikovanější, protože jejich pří-
jmení je ve tvaru jména (generál Pavel či ministr Vojtěch). Další zvažují, jak bude jméno 
znít ve zdrobnělinách a domácké podobě, protože asi nikdo z nás neoslovuje doma své 
malé děti oficiálním jménem. Doma neříkáme synovi Richarde, ale Ríšo. Většinou se za-
měřujeme na typy jmen, jako jsou jména biblická, královská, staročeská, slavných osob-
ností. Mnoho dnes běžných jmen je vlastně cizího původu. Za jména našeho domácího 
„českého“ původu považujeme jména slovanská. Dnes se již slovanská jména používají 
méně a méně. Každé jméno má svůj původ a hlavně svůj význam (Rudolf je staroněmec-
kého původu a znamená „slavný vlk“). Podívejme se však na to, jak vůbec používání 
jmen u nás historicky probíhalo. 
     Vývoj jmen u nás má několik historických období. Období do 13. století, od 13. století 
do 18. století, od 19. století do roku 1945, od roku 1945 do 1990 a od roku 1990 do sou-
časnosti. Tato období vývoje jmen celkem logicky kopírují vývoj společnosti: dobu po-
hanskou, dobu křesťanství, dobu národního obrození, dobu komunismu a dobu součas-
nou.  
 
 
 

 



     V době slovanského dávnověku, kdy ještě u nás nebylo křesťanství, se jména vybírala 
především podle jejich významu. Jméno tehdy nesloužilo jenom k rozlišování osoby, ale 
jako důležitá součást osobnosti a ztělesňovalo vlastnosti svého nositele. Věřilo se, že do-
stal-li syn jméno po svém slavném dědovi, měl dostat do vínku jeho vlastnosti. Jméno 
také mělo člověka ochránit před zlými démony, smrtí a nepřízní osudu. Zajímavostí je, že 
právě z těchto důvodů nebylo jméno dáno při narození, ale až později. Jistě to souviselo i 
s tím, že tenkrát byla velká úmrtnost v útlém věku, a dávat jméno na pár let života prostě 
nestálo za to. Jména byla rozdělena stavovsky, zvláště vládci a později šlechta měli určitá 
jména přímo vyhrazena. Prostí lidé a poddaní užívali jména kratší a jednoduchá. Naopak 
vyšší vrstvy užívali jména složená, často tato jména obsahovala základ „mír“ (Slavomír, 
Horymír, Drahomíra), „slav“ (Boleslav, Dobroslava), „voj“ (Budivoj) nebo 
„mil“ (Ludmila). Díky sňatkové politice vládců Velkomoravské říše a prvních Přemys-
lovců k nám začala pronikat jména německá (Oldřich, Jindřich, Bedřich, Ota, Kunhuta).  
     Od 9. století se začalo postupně ve společnosti prosazovat křesťanství a s ním k nám 
pronikala i nová jména. První výrazná změna v užívání jmen však nastává až ve 13. sto-
letí. Začala se užívat jména hebrejská (Daniel, Jan, Jakub), řecká (Ondřej, Mikuláš, Jiří, 
Petr, Řehoř). V židovské komunitě, již tehdy velmi početné, se rozšířila jména starozá-
konní. Tato jména cizího původu tak u nás zdomácněla a dnes už bychom v nich ani ne-
hledali cizí prvek. Protože se křesťanská jména začala používat v klášterech a výhradně 
duchovními, šlo o jména mužská. Postupně se začala tato jména objevovat i ve šlechtic-
kých rodinách, jak tyto rodiny přijímali novou víru. Mnoho těchto křesťanských jmen už 
dnes používáme zřídka. V době gotické už jména slovanská ustupují zcela do pozadí. Po-
užívají se jména navázaná na biblické postavy a světce, říkáme jim jména světecká. Jmé-
na se užívají bez rozdílu společenské vrstvy, začíná se ovšem projevovat jiné hledisko, a 
to jména venkovská a městská. U prostého lidu je v drtivé většině jméno voleno z úcty 
k vybranému světci, volbou jména si lidé chtěli zajistit ochranu tohoto světce. Světci se 
stávali ochránci národů, patrony jednotlivých stavů (Barbora, Jiří, Hubert, Florián). Za 
zmínku stojí, že ve 14. století začínají vznikat nové kalendáře, kde se projevuje vliv 
církve v jednotlivých svátcích (např. „na sv. Václava“). Katolická církev také přispěla 
k tomu, že jménu se v pozdějších dobách začalo říkat jméno KŘESTNÍ. To souviselo 
s používáním příjmení. Dnes už výraz „křestní jméno“ používáme sice zcela běžně, ale 
zákon takové jméno vlastně nezná. Od poloviny 16. století se u nás směla dávat jména 
pouze tzv. římské martyrologie (oficiální seznam světců uznávaných římskokatolickou 
církví). Matriky se zaváděly živelně, postupně a nejednotně a prakticky se do dnešních 
dnů nedochovaly. Vycházely však z potřeb církve, evidovaly se tedy křty, sňatky a po-
hřby. 
     Období renesance a humanismu přináší další změnu v užívání jmen. Znovu jsou oblí-
benější jména slovanská a objevují se jména starozákonní či latinská. Od 16. století se 
také se začíná rozšiřovat užívání dvou křestních jmen (Jan Jakub Ryba, Jan Ámos Ko-
menský). Užívání dvou jmen bylo ze začátku dovoleno jen šlechticům či učencům. Více 
jmény bylo totiž možné získat i více patronů a uctít více příbuzných nebo předků, a proto 
se dvě jména rozšířila spontánně i mezi prostý lid. Doba barokní přinesla další trend 
v užívání jmen, objevili se noví světci a velmi se rozšířila jména Marie, Josef, Terezie, 
Karel, František, Antonín a jejich ženské ekvivalenty. Jména Marie a Josef se do té doby 
dávat nesměla, protože se nepokládalo za vhodné nazývat obyčejné smrtelníky jmény 
členů Svaté rodiny. Opět stejně jako předtím tyto trendy udávala především šlechta a 
měšťanstvo.  



Josef II. zavedl jednotné vedení matrik, které vedla římskokatolická církve, protestanské 
farní úřady a rabíni židovských obcí přinesly. Mimo jiné se začalo používat příjmení tak, 
jak ho známe dnes. Na základních principech položených Marií Terezií a Josefem II. fun-
gují matriky dodnes.  
     Doba národního obrození přinesla vlnu užívání jmen tzv. „národních“. V módě byla 
jména staročeská a podle nich vytvářená jména nová. Užívala se jména podle staročes-
kých osobností (Dalibor, Svatopluk, Růžena, Božena, Vlasta). Skrytým projevem vlaste-
nectví v počátku obrozenectví bylo připojení vybraného národního jména ke svému jmé-
nu církevnímu (krásným příkladem je František Ladislav Věk, i když jde pouze o posta-
vu literární). Často to vedlo ke sporům s církví, která tehdy vedla veškeré matriky a o po-
době jmen a jejich zápisu rozhodovala. O těchto národních jménech tak lidé církevním 
představitelům tvrdili, že nejde o jména staročeská, ale jména, která jsou odvozená od 
jmen z cizích krajů („významově obdobná jména cizích jmen“). O zápisu národního jmé-
na do matričních knih tak rozhodoval jednak společenský vliv a postavení rodičů a jed-
nak přístup toho kterého kněze, který jméno do matrik zapisoval. Tento trend byl však 
dlouho omezen pouze na městské obyvatelstvo, na venkově i na konci 19. století stále 
ještě převládalo užívání jmen z doby barokní. Vrcholná doba užívání národních jmen na-
stává v době první republiky, kdy se naplno projevuje vlastenecké cítění obyvatel 
k novému státu. Není to ovšem záležitost všech a všude, pronikání německých 
(germánských) jmen do našich krajů bylo církví samozřejmě od doby začátku vlády 
Habsburků tolerované. V Sudetech bychom projevů českého vlastenectví v podobě jmé-
na našli tehdy opravdu pomálu.   
     Po skončení druhé světové války byly v roce 1950 veškeré matriky církvím odebrány 
a svěřeny státním úředníkům. Používání dvou jmen bylo zakázáno. Lidé směli používat 
pouze své první jméno, které měli v církevních matrikách zapsáno. Výběr jmen byl us-
měrňován příslušnými matričními předpisy. V roce 1949 sestavil Ústav pro jazyk český 
ČSAV materiál nazvaný „Seznam jmen vhodných k zápisu do matriky“, který obsahoval 
440 jmen mužských a 390 jmen ženských. I když by se to mohlo jevit jako neblahý vý-
voj, nebylo tomu tak. Od té doby po zbytek 20. století se tento seznam výrazně rozšířil. 
Bylo to dáno i díky zrychlení tepu doby, vyšším pohybem cizinců v našich krajích i vyšší 
informovaností, rozvojem televize a tisku. Jak se v minulosti používalo pouze pár stovek 
jmen, dnes si můžeme vybrat již z více jak 10 000 různých jmen. Díky komunistickému 
režimu a začlenění našeho státu do společenství států se stejným režimem k nám začala 
pronikat jména ostatních slovanských národů (ruská, bulharská, polská). Naopak ti, kteří 
totalitní režim v oblibě neměli, z trucu dávali svým dítkám jména „západní“. 
     Dnes jsme již přímo zavaleni množstvím možností, jaké jméno dát svým dětem. 
Dnešní zákony umožňují dospělému člověku si jméno i změnit, pokud pro to má vážné 
důvody. Můžeme opět užívat i dvě jména, pokud chceme. Najít své jméno v kalendáři už 
nemusí každý z nás, jako tomu bylo dříve. Tolik možných jmen se do něj prostě nevejde. 
Současné podmínky pro zápis jména jsou oproti minulosti velmi uvolněné. Zapisují se 
zdrobněliny, které již zlidověly, zapisují se jména přejatá z jiných civilizací a národů a 
patřičně počeštěná, respektuje se používání cizích jmen českými občany, kteří žijí 
v cizině. Abych se vrátil na začátek tohoto článku, lze vše shrnout tak, že to není věc jed-
noduchá vybrat malému dítěti jméno takové, aby se v budoucnu líbilo i jemu samotné-
mu. A jednou i naše děti čeká výběr jména pro jejich potomky. Třeba se nás v tu dobu ze-
ptají trochu jinak, než v úvodu: „Jaké jméno bychom měli vybrat a proč?“  

 
Jan Malát 



 

Ahoj Šikulové, 
Máte doma keramického ptáčka? Stojánek na tužky? Malované kamínky? Bylinkový zá-
věs? 
Jestli ne, tak na vás čeká další podzimní tvoření s velkou dávkou fantazie a inspirace. 
V říjnu očekávejte ve svých schránkách ilustrovanou pozvánku, kterou pro nás  po celou 
dobu činnosti „Šikulek“ připravuje studentka výtvarného umění Janťa Šímová. Tímto jí i 
za její originální plakáty moc děkujeme! 
Z letáčku se dozvíte, co se na Podzimních dílnách bude vyrábět. Na ochutnávku tu má-
me vámi oblíbené aranžování dýní….a ostatní bude pro vás překvapením. Dílny jsou plá-
nované na sobotu 23.10. a všechny srdečně zveme. 
Do konce roku pro vás ještě připravujeme: 
 
Vánoční dílny – sobota 27.11. 
NOVINKA – Ježíškova pošta – při rozsvěcení vánočního stromečku v N.Rychnově 
v pondělí 29.11. si budou moci děti vhodit svá přání do schránky Ježíškovy pošty. 
Schránka bude umístěna poblíž stromku do pondělí 20.12. 
 
Další letošní NOVINKOU je odpolední Mikulášská diskotéka pro děti v Obecní restau-
raci v sobotu 4.12. 
 
Na všechny tyto akce zveme nejen Rychňáky, ale i děti a rodiny z Řeženčic, Sázavy, Čej-
kova, Chaloupek i dalšího širokého okolí. 
Moc všem děkujeme za hojnou účast, kterou nás vždy mile potěšíte a díky tomu máme 
možnost strávit krásné pohodové odpoledne. 
Zároveň děkujeme za vaše příspěvky v podobě dobrovolného vstupného a děkujeme i za 
finanční podporu městysi Nový Rychnov. Bez ní by tvořivé dílny nebyly tak rozmanité! 

 
                                   Brzy na viděnou, 

                                                                   Vaše Šikulky 
 
 

 

 

 

  



Fotografie z akcí Šikulek a výtvarná díla žáků základní školy: 
 

 

 

 

 

  



     Před pár dny začal podzim. To je návrat k obyčejným dnům. Doufejme, že konečně 
budou zase obyčejné. 
 
 
 
Léto bylo v podstatě docela obyčejné. Kůrovec ho zpestřoval 
svými neúnavnými nálety a zaměstnával mužskou část obce. 
Děti pod vedením nevysychajících nápadů sousedky 
“Doskočky“ tvořily. Tentokrát s novou aktivitou – malování 
na kamínky, které pak cestovatelé rozváželi do světa. Odkud  
se ozvou nálezci?  
 
 
 

 
 
 
 
Nebo využívaly teplých dnů 
v našem malém koupališti. To by 
asi potřebovalo trochu větší údrž-
bu. Jen nám vlastní síly nebudou 
stačit. Panely se nezadržitelně su-
nou do vody … Kam až a kolik 
jich odputuje? 
 
 

 
Také jsme (jako každoročně) připravili pro děti malou řeženčickou pouť. Děti byly spo-
kojené, rodiče pobesedovali před hasičárnou, občerstvení potěšilo … zkrátka „zase to vy-
šlo“. 
Blíží se volby. A dobré volbě by třeba malinko pomohlo pří-
jemné prostředí volební místnosti, tedy u nás – hasičárny. 
Takže se bílí, cídí, pucuje, leští …  
No a kromě nadcházejících voleb, což se třeba ještě o pár dní 
předem usmívat?! Totiž 5. října je Mezinárodní den úsměvu. 
Není to milá výzva? 
A kdyby ty volby nedopadly podle našich představ, tak 11. 
listopadu je Světový den toalet.  
 
 
Olga Sekavová 
 
 



ZAČÍNÁME NOVÝ ŠKOLNÍ ROK V MATEŘSKÉ ŠKOLE 
Prvního zářijového dne jsme přivítali v mateřské škole 11 nových dětí, se kterými nám také za-
čalo období zvykání. Adaptace nových dětí probíhala postupně. Rodiče dopřáli svým ratoles-
tem dostatek času  a troufáme si říci, že se jim jejich trpělivost a vůle vyplatila. Jsme všichni 
rádi, že děti chodí do školy s úsměvem. Hned ve středu přišla také pozdravit a přivítat děti paní 
starostka, která dětem donesla malé překvapení. V současné době navštěvuje třídu Hvězdiček 
19 dětí a třídu Sluníček 22 dětí. Děti i tento rok splňují povinné předškolní vzdělávání dle vy-
tvořeného TVP. V prvních dnech jsme děti seznamovali s prostředím MŠ, se sebou navzájem, 
s důvěrou k paní učitelce a s pravidly, která nás budou provázet celým školním rokem. Větší 
děti jim v tomto usilovně pomáhají, proto jim také náleží velká pochvala za to, jak umějí být 
tolerantní a trpělivé. 
 

ŠKOLNÍ ZAHRADA 
Jednou z největších změn pro nás a pro naše děti byla bezpochyby nově vybudovaná školní za-
hrada, kterou děti mohou začít využívat. Všechny děti byly nadšené z nových komponentů. 

 
KULTURNÍ AKCE 
Zatím se ostýcháme tvořit velké plány, protože nevíme, co nám epidemiologická situace dovolí, 
ale hned v polovině měsíce října nás čeká společný výlet do Horáckého divadla s panem Her-
nou. Děti shlédnou pohádku o Pejskovi a kočičce, dramatizace jedné z nejkrásnějších dětských 
knížek. Kamarádi Pejsek a kočička budou přímo před očima dětí společně s panem Josefem 
Čapkem vymýšlet, vyprávět a hrát příběhy o tom, co všechno spolu jako kamarádi prožili: jak 
myli podlahu, pekli dort nebo našli ztracenou panenku...  
V polovině listopadu by děti měla navštívit paní logopedka ze specializovaného pracoviště 
s metodami logopedické prevence používané v mateřské škole. 
V neposlední řadě se mateřská škola zapojila do projektu Šablony III, který již byl pro školu 
schválen. Hlavním záměrem je personální podpora ve vzdělávání umožňující individuální pří-
stup k dětem. 
Věříme, že tento školní rok bude probíhat bez větších omezení, budeme moci zpívat, cvičit, 
plavat, navštěvovat kulturní akce a trávit čas všichni pospolu.  
Všem čtenářům přejeme pěkný slunečný podzim a hodně zdraví do následujícího školního ro-
ku. 

                                                                                                                    KOLEKTIV MŠ 



 

 

Jubilanti 
 

Vážení a milí čtenáři, 
během těchto měsíců oslavili své životní jubileum naši spoluobčané: 
70. narozeniny: paní Wienerová Květoslava, Nový Rychnov 
                          paní Vytisková Milada, Nový Rychnov 
                          pan Klubal Antonín, Čejkov 
                          paní Hernová Dana, Nový Rychnov 
                          pan Rožeň Jan, Nový Rychnov 
                          paní Vítková Ludmila, Nový Rychnov 
8o. narozeniny: paní Dolejší Božena, Nový Rychnov 
     paní Nováková Ludmila, Nový Rychnov 
85. narozeniny: paní Pechová Ludmila, Čejkov 
92. narozeniny: pan Popek Rudolf, Nový Rychnov 
94. narozeniny: paní Kvasničková Ludmila, Nový Rychnov 
Ještě jednou všem gratulujeme a do dalších let přejeme pevné zdraví a hodně radosti pro-
žité v kruhu svých blízkých. 
 

Co nás ještě čeká do konce roku:  
 

sobota 23. 10. 2021 (10:00 hodin) 
V tuto sobotu se uskuteční slavnostní vítání našich malých občánků, kteří se narodili v 
období 09/2020—08/2021. 
 
čtvrtek 11. 11. 2021 (17:00 hodin) 
Na sv. Martina chystáme pro děti tradiční lampionový průvod. Letos bude o to tradičněj-
ší, že se k nám opět po letech připojí pan farář. Budou koláčky i namazané sádlo. Jestli 
bude i Martin na bílém koni? To se necháme překvapit… 
 
sobota 20. 11. 2021 (13:30 hodin) 
Na tento den připravujeme 3. setkání našich seniorů. Věříme, že posezení s přáteli a sou-
sedy u dobrého jídla a s veselou písničkou, bude po tak dlouhé odmlce  příjemné. 
 
pondělí 29. 11. 2021 (17:00 hodin) 
Přivítáme pokojný, pro mnohé i kouzelný, adventní čas… Společně rozsvítíme vánoční 
strom, vyslechneme krásné vystoupení našich dětí a sváteční slovo pana faráře a budeme 
se těšit na Vánoce… 
 
A my se moc těšíme na všechna setkání s vámi 

 

Za SPOZ Jaroslava Šoulová 



 

 
Oznamování plánovaných odstávek elektřiny bude pro občany 

rychlejší a efektivnější 
 
Plakátky, které značily části ulic, kde nepůjde elektřina kvůli opravám nebo dalších 
jiným pracím na rozvoji a modernizaci distribuční sítě, zmizí. Od 1. září mění spo-
lečnost EG.D na části svého distribučního území způsob, jakým bude informovat zá-
kazníky o plánovaných odstávkách elektrické energie. 
„Rozhodli jsme se sjednotit způsob, jakým budeme ohlašovat plánované odstávky elektři-
ny. Zvolili jsme přitom tu nejjednodušší, nejrychlejší a nejekologičtější možnost a tím je 
elektronické oznámení.“ vysvětluje Lukáš Svoboda z oblastního managementu společnos-
ti EG.D. 
Tato změna se od září bude týkat celých jižních Čech a podstatné části Kraje Vysočina. 
„Právě v těchto lokalitách jsme doteď kromě elektronických informací v datových schrán-
kách vylepovali i informační letáky.,“ dodává Miloš Morávek z oblastního managementu.  
Služba Distribuce24 je bezplatná a poskytuje nejen informace o plánované odstávce 
elektřiny. 
Po zaregistrování na portále Distribuce24 zde zákazníci najdou svá odběrná místa.  Ve 
svém účtu si nastaví kontaktní údaje, na které pak budeme ještě zvlášť posílat informace 
o odstávkách, poruchách nebo servisních pracích. 
Zaregistrovat do portálu se dá jednoduše na webu www.egd.cz/d24, stačí si vybrat mož-
nosti které jim nejvíce vyhovují. K uvedené registraci pak stačí pouze několik základních 
údajů, které najdete na faktuře za elektřinu. Pro snadnější přístup k registraci pomůže i 
letáček s QR kódem, který Vás na danou stránku přímo navede. 
 Případné dotazy na info@egd.cz nebo na 800 22 55 77. 
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Vážená paní starostko, vážený pane starosto, vážení představitelé obce, 
rádi bychom Vás požádali jménem České národopisné společnosti o pomoc při doku-
mentaci našeho společného kulturního dědictví – lidové kultury v nejširším slova smyslu. 
Česká národopisná společnost byla založena roku 1891 a sdružuje vědecké, odborné a pe-
dagogické pracovníky a studenty věnující se studiu lidové kultury a popularizaci výsled-
ků tohoto studia. Více o naší činnosti se můžete dočíst např. na našich webových strán-
kách: http://www.narodopisnaspolecnost.cz. 
Kromě dvou set členů spolupracujeme asi se sto dopisovateli z různých částí České re-
publiky. Ve Vaší obci ani v nejbližším okolí doposud nemáme nikoho, kdo by s námi 
dlouhodobě spolupracoval, proto se na Vás obracíme s následující prosbou. 
 
Hledáme kontakt na osobu, která by měla zájem stát se aktivním dopisovatelem naší 
společnosti. V minulosti byli našimi dopisovateli převážně místní učitelé, kronikáři, pa-
mětníci starých časů apod. Dnes je našim požadavkem na dopisovatele pouze znalost 
místopisu obce, přehled o dění v obci a chuť s námi komunikovat (nejlépe prostřed-
nictvím emailu).  
Všem dopisovatelům v ČR posíláme jednou ročně dotazník, který se týká lidové kultury, 
respektive v němž je prosíme o informace o dění v obci – například o tom, jaké se udržují 
zvyky, jaké spolky v obci působí, zda v obci působí řemeslníci, jak tráví lidé volný čas, 
udržuje-li se v obci tradiční oděv, strava, nářečí, zda se v obci stala nějaká významná udá-
lost hodná zapamatování apod. Odpovědi dopisovatelů z jednotlivých obcí umožňují jas-
nější přehled o celkovém stavu lidové kultury v České republice. Všechny dotazníky od 
dopisovatelů jsou uloženy v archivu České národopisné společnosti a slouží jako podklad 
pro budoucí výzkum či publikační činnost. Činnost dopisovatelů je na bázi dobrovolnosti 
a není honorovaná.  
Pokud byste věděli o někom, kdo by byl ochotný a měl zájem s námi spolupracovat – 
prosíme Vás o předání našeho dopisu této osobě nebo o kontakt na ni, abychom mohli 
zodpovědět případné další otázky. 
 
Velice Vám děkujeme za Váš čas a těšíme se na případnou spolupráci. 
 
PhDr. Jiří Woitsch, Ph.D. – předseda České národopisné společnosti, z. s. 
PhDr. Jana Poláková, Ph.D. – pověřenkyně pro komunikaci s dopisovateli České národo-
pisné společnosti 
narodopisnaspolecnost-dopisovatele@seznam.cz 
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Nové svozové kalendáře pro svoz popelnic v systému D2D 
od 27. 09. 2021 do 31. 12. 2021 

 
Nový systém D2D (svoz popelnic na tříděné odpady přímo od domu) nám již nějaký ten 
měsíc funguje. Dle mých dosavadních zkušeností a zpětné vazby od občanů k naprosto 
většinové spokojenosti. Stalo se však to, co jsem čekal. I když městys rozdal lidem 260 
sad popelnic, kontejnerová hnízda jsou stále přeplněná. Je to však i v jiných vsích a pře-
devším ve městech. SOMPO tak muselo reagovat a svozové plány upravit, aby se vše 
zlepšilo. Každému, kdo má barevné popelnice doma, přijde SMS s informací o změně 
systému. Není to jistě změna poslední. První výsledky jsou již znát a jsou více než potě-
šující. Velké díky patří lidem za dobré třídění, zvláště bioodpadů. Řeším jen jednotky pro-
blémů. 

Jan Malát 
 

 

 

  



Spojte si správně přísloví: 
 
Ranní ptáče        sám do ní padá.      

Bez práce         tam nastrčí ženskou. 

Kdo jinému jámu kopá,      dál doskáče. 

Kam nechodí slunce,      tak se z lesa ozývá. 

Sytý hladovému       sám sobě škodí. 

Tonoucí se        toho píseň zpívej. 

Co oči nevidí,        to srdce nebolí. 

Kam čert nemůže,       nejsou koláče. 

Mluviti stříbro,       nevěří. 

Jak se do lesa volá,       tam chodí lékař. 

Kdo pozdě chodí,       stébla chytá. 

Koho chleba jíš,       mlčeti zlato. 

 

Poznáte, jaké přísloví nebo pořekadlo se skrývá v obrázcích? 



Příští číslo Rychnovského Poutníka vyjde 13. 12. 2021 (Vánoce 2021) 
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